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Inzicht in klimaatschade 
en de kosten en baten van 
adaptatiemaatregelen
Hoe schat je de financiële gevolgen van 
klimaatschade in en hoe weeg je kosten en baten 
van klimaatadaptatiemaatregelen af? In de praktijk 
blijkt dit een lastige opgave. André Rodenburg 
(Samen Klimaatbestendig) presenteert twee tools 
die hierbij kunnen helpen. Maria Rus (Gemeente 
Almere) vertelt waar de gemeente in de praktijk 
tegenaan loopt bij het afwegen van de kosten en 
baten van klimaatadaptatiemaatregelen. Beide 
presentaties leveren stof genoeg voor een discussie 
met de deelnemers. 

De Klimaatschadeschatter 
De Klimaatschadeschatter is een tool die helpt om 
de kosten van schade door het veranderende klimaat 
in te schatten. Deze kosten kunnen enorm oplopen. 
“De aan het klimaat gerelateerde schade kan in 
Nederland tot 2050 oplopen tot 77,5 en 173,6 miljard 
euro”, vertelt André. De tool geeft per gemeente 
een indruk van de geschatte schade per inwoner 
door wateroverlast, droogte en hitte. Deze schatting 
wordt zowel gedaan voor een ongewijzigde situatie, 
als voor een situatie met sterke klimaatverandering. 
De geschatte kosten uit de tool helpen om te 
bepalen waarin geïnvesteerd moet worden om 
schade te voorkomen. 

Maatschappelijke Kosten en Baten Analyse 
Een Maatschappelijke Kosten en Baten Analyse 
(MKBA) is een systematische manier om de kosten en 
baten van een investering in kaart te brengen. Door 
maatschappelijke kosten en baten te kwantificeren, 
kan duidelijk worden hoe een investering scoort 
ten opzichte van de situatie waarindie investering 
niet wordt gedaan. De tool kan waardevolle input 
leveren voor het afwegen van investeringen in 
klimaatadaptiemaatregelen. Wel is er een aantal 
aandachtspunten bij het gebruik: effecten van 
maatregelen kunnen lokaal sterk verschillen en 
baten kunnen veranderen met de tijd. Daarnaast is 
de tool complex en is een duidelijke en transparante 
afbakening essentieel van wat je wel en niet 
meeneemt.  

“Onze waterlastnorm is nog niet 
vastgesteld.”

Kosten en baten afwegen in Almere 
Maria vertelt hoe in Almere de kosten en baten van 
maatregelen worden afgewogen. In de Muziekwijk 
Zuid blijft bij extreme buien water op straat staan. 
Hierdoor kan de wijk tijdelijk niet bereikbaar 
zijn voor hulpdiensten en ander verkeer. Samen 
met een aannemer is in kaart gebracht welke 
maatregelen genomen kunnen worden om dit 
probleem te voorkomen. “Nu blijkt dat het budget 
niet toereikend is om de wateroverlastproblemen 
volledig op te lossen”, vertelt Maria. Het water 
zal op de weg blijven staan bij extreme neerslag. 
“Daarom zijn wij aan het heroverwegen of de eisen 
aan de toelaatbare wateroverlast die wij hebben 
opgesteld te streng zijn.” “Pas je de norm aan het 
beschikbare budget aan?” vraagt André verbaasd. 
“Nee, we zijn nog aan het onderzoeken wat onze 
ambitie op dit gebied kost”, verduidelijkt Maria. “De 
wateroverlastnorm is nog niet vastgesteld.”  

Discussie en reflectie 
De aanwezigen discussiëren over het afwegen 
van investeringen en hoe je het bestuur hierbij 
betrekt. Het is belangrijk om aan te geven wat 
de impact van klimaatverandering is en wat de 
(potentiële) schade is. De zaal is het erover eens 
dat het daarnaast belangrijk is om de kosten en 
baten van maatregelen af te wegen. Een gebrek aan 
kennis van schade en maatregelen mag er echter 
niet toe leiden dat er geen maatregelen worden 
genomen, merkt een van de aanwezigen op. Tools 
zoals de Klimaatschadeschatter en de MKBA kunnen 
helpen in de communicatie met het bestuur. Aan 
het einde van de workshop reflecteert Maria op de 
discussie. “Wij moeten terug naar het bestuur met 
onze bevindingen. Het is belangrijk om de schade, 
kosten en baten goed inzichtelijk te maken. De 
communicatie hierover is erg bepalend voor de te 
nemen besluiten.” 
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Zeewolde renoveert 
klimaatadaptief, samen met 
bewoners
Zeewolde viert volgend jaar haar veertigste 
verjaardag en is daarmee de jongste gemeente van 
Nederland. Tot voor kort was de focus dan ook 
vooral gericht op ontwikkeling en minder op beheer 
of renovatie. Sinds een paar jaar kijkt de gemeente 
echter verder dan snoeien en vegen: in enquêtes 
en wijkschouwen (“random met bewoners de wijk 
in”) kunnen Zeewoldenaren aangeven wat hun wijk 
een fijne plek maakt en waar het wringt. Met hun 
inbreng werd recent de Waterwijk klimaatadaptief 
gerenoveerd en ligt er nu een ambitieus groen plan 
voor het Centrumcarré.  

“Bij de plannen voor de Waterwijk kwam het thema 
klimaatadaptatie steeds bovendrijven”, vertelt 
projectleider Anne Damstra. “Er lag nog een 
stresstest uit 2018 waaruit bleek dat er veel moest 
gebeuren om de wateroverlast aan te pakken.” De 
gemeente ‘legde de wijk op één oor’, zoals Anne het 
noemt. “Dat wil zeggen dat we alle belemmeringen 
voor waterafvoer langs de oppervlakte hebben 
weggenomen. Verkeersdrempels hebben we 
vervangen door plateaus op kruisingen, er is een 
nieuwe profilering van de berm gemaakt en een 
milieuvriendelijke oever aangelegd langs de gracht 
aan de noordzijde van de wijk.”  

Gevarieerd vergroenen 
Twee brede straten met grote bomen werden 
door de bewoners wisselend gewaardeerd. Anne: 
“Sommige mensen waren er blij mee, anderen 
vonden de wortels hinderlijk. Die groeiden soms 
tot aan de gevels.” Een deel van de bomen werd 
behouden, voor een ander deel kwamen verbrede 
groenstroken in de plaats. Met speelse lijnen en 
diverse soorten bomen en heesters. “We weten dat 
dat ecologisch minder kwetsbaar is.” Samen met 
natuureducatie-organisatie IVN organiseerde de 
gemeente workshops voor bewoners om hun tuinen 
te vergroenen. “We hopen dat zij zo ambassadeurs 
worden voor de omgeving. Als je buurman 
enthousiast is over zijn groene tuin, ga je zelf ook 
eerder tegels wippen.” 

“Wij zijn ambitieuzer dan de 
Landelijke Maatlat Klimaatadaptief 

Bouwen”

Aanjager duurzaamheid 
Een dergelijke groene aanpak, in samenspraak 
met bewoners, is nieuw voor de gemeente. Dat 
Sophia van Rosmalen werd aangesteld als ‘aanjager 
duurzaamheid’ heeft daarbij zeker geholpen. 
Met de Impulsregeling Klimaatadaptatie in het 
achterhoofd werd een visie opgesteld waar de 
gemeenteraad enthousiast op reageerde. Er 
kwam een ecoloog in dienst, plus Sophia, die 
moest zorgen dat het plan werd uitgevoerd. “Voor 
wateroverlast en biodiversiteit liggen er vastgestelde 
normen; voor hitte en droogte moeten we die nog 
vaststellen”, vertelt zij. Ze toont een tabel met 
een puntensysteem voor aannemers. Er vallen 
voorkeurspunten te scoren op klimaatadaptief 
én op natuurinclusief bouwen. Niet verplicht, wel 
zwaarwegend in de aanbesteding. “Hoe verhouden 
zich deze richtlijnen tot de Landelijke Maatlat?”, 
wil een toehoorder weten. “Wij zijn ambitieuzer”, 
antwoordt Sophia zonder aarzelen.  

Groener, leefbaarder en biodiverser 
In de laatste paar minuten kan verkeerskundige 
Gert Jan van Scherrenburg nog net de nieuwe 
plannen schetsen voor het Centrumcarré van 
Zeewolde. Oók in overleg met bewoners tot stand 
gekomen. “Op 2200 inwoners kregen we 1800 
reacties op onze enquête. Daarvan gingen er 1400 
over het Centrumcarré als knelpunt. Dan moet je 
daar wat mee.” Het oorspronkelijke verkeersplan 
werd opgewaardeerd tot een dik plan voor een 
ambitieuze renovatie. Er komen hoogteverschillen, 
een speelplek, een waterpartij. “Het wordt groener, 
leefbaarder en biodiverser”, zegt Gert Jan met 
zichtbare trots. “En duurder, ja, maar dat heeft de 
gemeente ervoor over. In plaats van ‘steentjes erin- 
steentjes eruit’ gaan we voor een klimaatneutrale 
eyecatcher.”
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Klimaatbestendige herontwikkeling 
winkelcentrum Lelystad 
In het oudste winkelcentrum van Lelystad, de 
Koopmanshof, bevinden zich onder andere winkels, 
kantoren, parkeerplaatsen en zorgfuncties. Door 
de combinatie van functies, totale verstening van 
de omgeving en de relatief hoge ligging, ontstaan 
er allerlei uitdagingen voor ruimtelijke planners. 
Met welke dingen houdt de gemeente rekening 
bij herinrichting van dit gebied, en hoe wordt 
er getoetst? Wat zijn handige rekentools om te 
gebruiken om goede keuzes te maken? 

Hittestress en waterafvoer bij winkelcentrum 
Koopmanshof  
Hittestress is een van de grote problemen in het 
oudste winkelcentrum van de stad. In de huidige 
inrichting is er veel versteende oppervlakte en zijn 
er weinig schaduwplekken. De gemeente wil dit 
probleem verhelpen door bomen aan te planten die 
voor schaduw zorgen. 

Ook moet de waterafvoer worden verbeterd. 
Er is een gedetailleerde analyse gedaan van de 
wateroverlast met behulp van het simulatiemodel 
Tygron. Doordat het winkelcentrum een hogere 
ligging heeft dan de omgeving, stroomt er bij hevige 
regenval water van het winkelcentrum naar bepaalde 
knelpunten. Een van die punten is een laaggelegen 
garage waar medisch afval is opgeslagen. Dat vormt 
een flink risico. De grote hoeveelheid versteende 
oppervlakte draagt bij aan het feit dat water snel 
wegstroomt. Het aanplanten van bomen is niet 
alleen voor hittestress een goede oplossing, maar 
ook voor de opvang van regenwater. Om overtollig 
water op te slaan, komt er een aantal groene 
stroken naast wegen en parkeerplaatsen. Daarnaast 
wordt er plaats gemaakt voor wadi’s, die niet alleen 
overtollig hemelwater opvangen, maar de wijk ook 
aantrekkelijker maken. 

Rekentools zijn van belang om 
effecten van maatregelen te 

berekenen.

Toolbox Klimaatbestendige Stad  
Rekentools zijn van belang om effecten van 
maatregelen te berekenen op bijvoorbeeld 
hittestress of waterafvoer. De PerceelTool (vrij 
beschikbaar via deze link) is een gemakkelijke 
rekentool waarmee je de effecten van combinaties 
van regenwatermaatregelen op een perceel kan 
berekenen en met elkaar kan vergelijken. Een andere 
rekentool is de Toolbox Klimaatbestendige Stad, 
een gebruiksvriendelijke tool die de effecten van 
combinaties van maatregelen op zowel waterberging, 
grondwateraanvulling, verdamping en de lucht- en 
gevoelstemperatuur kan berekenen. De tool geeft 
ook een indicatie van de kosten en de groene baten 
van deze maatregelen. 
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Klimaatbestendige maatregelen in 
stedelijk gebied 
De gemeente Almere is een jonge gemeente met 
een snel groeiende bevolking en veel planologische 
uitdagingen. Jessica van Schaik neemt haar 
toehoorders mee in dilemma’s rondom maatregelen 
om de stad klimaatbestendig te maken: wel of geen 
klimaattools gebruiken? Wel of geen bouwteam? 
Wel of geen monitoring? Een voorbeeld van een 
maatregel die is toegepast in de gemeente Almere 
is de verplichting van groene parkeerplaatsen, door 
tegels in mozaïekverband te plaatsen, waardoor er 
vierkante ruimtes ontstaan waarin gras kan groeien. 
De aanleg van deze groene parkeerplaatsen is 
een succesvolle maatregel gebleken om de stad 
klimaatbestendiger te maken. 

Bouwteams 
Veel opdrachten worden uitgevoerd door een 
bouwteam: een samenwerking tussen de gemeente, 
een aannemer en eventueel een kennisbureau. 
Hierbij is de gemeente de opdrachtgever en neemt 
de aannemer de leiding over bij de planning en 
de uitvoering. In het algemeen gaan projecten 
relatief snel, maar bij de uitvoering van maatregelen 
ontbreekt bij de aannemer soms de nodige kennis 
over het aanpakken van klimaatadaptatie.  

Maatregelen in de praktijk 
Om ervoor te zorgen dat de gemeente een korte lijn 
heeft met de bewoners, worden drie buurtavonden 
georganiseerd voordat een maatregel wordt 
uitgevoerd. Op deze manier kan de gemeente 
rekening houden met de ideeën en de kritiek van 
bewoners. 

Daarbij zorgt Almere voor een integrale aanpak, 
waarbij meerdere problemen samen kunnen 
worden opgelost. Zo kunnen klimaatadaptatieve 
maatregelen bijvoorbeeld worden meegenomen in 
een groenproject.

 Kennis over het gebruik van tools 
en inhoudelijke concepten is bij 

aannemers vaak beperkt.

Gebruik van tools 
Een nadeel van het werken met bouwteams is dat 
kennis over het gebruik van tools en inhoudelijke 
concepten, zoals bijvoorbeeld hittestress of 
waterafvoer, bij aannemers vaak beperkt is. Dit kan 
ertoe leiden dat er niet met rekentools gewerkt 
wordt en dat men niet precies weet wat de effecten 
van maatregelen zullen zijn.  

De gemeente neemt vaak beslissingen op basis van 
gebiedskennis. Zo is in een bepaalde wijk hittestress 
opgelost door bomen aan te planten. De gemeente 
maakte hierbij geen gebruik van tools om de 
effecten te berekenen. Daardoor kon het project 
snel worden uitgevoerd. Afweging van scenario’s of 
maatregelen vergen soms meer tijd en moeite dan 
er nu aan wordt besteed. Daarnaast is er ruimte 
voor verbetering bij het toetsen van maatregelen; 
objectieve toetsing is nu vaak beperkt. 
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Zonder de juiste tools toch weer 
business as usual 
Camiel Dijkers van Gemeente Almere en Francesca 
Sahit van advies- en ingenieursbureau Tauw geven 
een presentatie over het berekenen van effecten 
van klimaatadaptatiemaatregelen. Het lukt de 
gemeente Almere niet goed om de opbrengsten 
van deze maatregelen goed te onderbouwen. 
Francesca deelt welke tools Tauw hiervoor 
gebruikt. De deelnemers bespreken gezamenlijk 
wat het moeilijk maakt om de effecten van 
klimaatadaptatiemaatregelen te bepalen en hoe de 
beschikbare tools hierbij kunnen helpen.

 “Als wij hadden geweten toen wij 
aan deze projecten begonnen, 

waren we op een andere ontwerp 
uitgekomen.” 

Camiel Dijkers van Gemeente Almere trapt af: “Ik 
wist niet dat er al zoveel tools waren.” Hiermee 
doelt Camiel op de kennisrevue die Kees Broks 
presenteerde tijdens de plenaire start van de 
bijeenkomst. “Als wij dit in 2021 hadden geweten, 
toen we aan deze projecten begonnen, waren we op 
een ander ontwerp uitgekomen”, vervolgt hij. Het lukt 
Camiel in de praktijk nog onvoldoende om de keuzes 
voor klimaatadaptatiemaatregelen te verantwoorden. 
Hij denkt dat de vandaag gepresenteerde tools 
kunnen helpen om de kostenefficiëntie van de 
maatregelen te onderbouwen.  

Toch weer business as usual 
Camiel is projectmanager van het project Excellente 
Groene en Gezonde Leefomgeving in de gemeente 
Almere. Groen heeft een belangrijke waarde in de 
stad. Almere streeft naar een integrale aanpak van 
een gezonde en klimaatadaptieve woonomgeving. 
Daarom wil de gemeente meer kennis en ervaring 
opdoen over de effectiviteit van maatregelen, door 
het toepassen van een methode voor ‘ontwerpend 
onderzoek’ in de driehoek van bedrijfsleven, 
kennisinstellingen en overheden. In de praktijk komt 
dit plan nog niet uit de verf en is het in Almere 
eigenlijk gewoon weer business as usual. “Helaas zijn 
wij weer gaan ontwerpen op het onderbuikgevoel: 
een boompje hier, een boompje daar”, geeft Camiel 
toe. De gepresenteerde tools zouden moeten helpen 
om maatregelen wel écht te onderbouwen, hoopt hij.  

Modeleren en monitoren 
Francesca Sahit deelt met de groep welke tools Tauw 
gebruikt om te beoordelen wat de effectiviteit van 
klimaatadaptatiemaatregelen in de praktijk is. Een 
belangrijke tool is de Digital Twin, een nagebouwde 
wijk of straat in een model dat ontwerpers in staat 
stelt de effectiviteit van klimaatmaatregelen te 
modelleren. Daarnaast levert de Digital Twin ook 
input voor De Groene Baten Planner, die gebruikers 
in staat stelt om integraal de opbrengsten van 
vergroeningsmaatregelen door te rekenen. De tool 
geeft bijvoorbeeld inzicht in de verbetering van 
de luchtkwaliteit, de reductie in zorgkosten en de 
toename van het woongenot. Tot slot monitort 
Tauw ook de impact van maatregelen: hebben de 
maatregelen in de praktijk ook het verwachte effect? 
“Bij de gemeente nemen we onvoldoende tijd voor 
monitoring en evaluatie van onze projecten”, erkent 
een deelnemer.  

Meer dan rekenen 
De zaal beaamt dat het ingewikkeld kan zijn om 
de effecten van maatregelen te berekenen. 
Voor watermaatregelen kun je nog tot op zekere 
hoogte berekeningen maken, voor groen wordt 
dit lastiger. Daarnaast, geeft iemand aan, komt 
er bij een landschappelijk ontwerpproces 
meer kijken dan alleen het rekenen aan 
klimaatadaptatiemaatregelen. Je moet ook 
rekening houden met beheer en onderhoud in 
de leefomgeving, en je overige doelen, zoals het 
stimuleren van een gezonde levensstijl.
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Almere Pampus moet bijdragen 
aan ecologische waarde van het 
Markermeer 
Met 19 hoofonderwerpen en 152 deelvragen wordt 
het onderzoek naar de ontwikkeling van Almere 
Pampus, in het uiterste noordwesten van de polder, 
met recht integraal benaderd. “Niet om alle vragen 
1 op 1 te beantwoorden”, zegt projectdirecteur 
Paola Huijding, “Maar we kijken met welke grote 
systemen die zich niet laten begrenzen we rekening 
moeten houden.” Water en bodem zijn sturend 
voor de gebiedsontwikkeling, maar naast de fysieke 
aspecten spelen sociaal-maatschappelijke eisen 
ook nadrukkelijk een rol.   

Hoe bepalen en prioriteren we het bovengrondse 
én ondergrondse ruimtegebruik? Dat is de kernvraag 
voor het masterplan voor Almere Pampus, dat over 
anderhalf jaar klaar moet zijn. De brede benadering 
van de vraagstukken werd vastgelegd in De Almere 
Principles, mede gebaseerd op de Monitor Brede 
Welvaart van het centraal Bureau voor Statistiek en 
de Sustainable Development Goals van de Verenigde 
Naties. “Almere Pampus moet fysiek veilig zijn”, 
schetst Paola, “Dus niet kwetsbaar voor wateroverlast 
en verzekerd van energie- en drinkwatervoorziening. 
Daarnaast houden we in onze keuzes voor 
bijvoorbeeld transport en natuurontwikkeling rekening 
met aspecten als gezonde lucht en mogelijkheden 
voor beweging en ontmoeting.” Veertien teams op vijf 
gemeentelijke afdelingen werken samen aan het plan. 
“Dat hebben we nog niet eerder zo gedaan.” 

“Pampus is een lastige hoek” 
Paola is net goed op dreef met haar presentatie, 
als er een vraag uit de zaal komt: “Dit is een lastige 
hoek qua water en bodem. Hebben jullie ook om je 
heen gekeken of het niet ergens anders kon?” De 
projectdirecteur geeft aan dat dit de opgave is en het 
nog valt te bezien of Pampus niet geschikt is om te 
bouwen. Het voordeel van zo’n brede insteek is een 
groot netwerk, waardoor de lijnen met ministeries 
en onderzoeksinstellingen heel kort kunnen zijn, 
stelt Paola. Zo werd binnen een jaar een model 
voor de bodem ontwikkeld door TNO én kwam 
er een aanzienlijk extra financiering vrij voor een 
hydrologische en archeologische bodemverkenning. 
“Zoals het er nu uitziet”, zegt Paola, “kunnen we 
straks op 20 procent van het land bouwen. We zullen 

dus duidelijke functies moeten geven aan water. 
We zijn bezig met scenario’s voor aquathermie. 
We kunnen daarmee voldoende stroom opwekken 
voor warmte en koeling voor alle geplande 30.000 
woningen.”  

“Een econoom verstaat iets 
anders onder ecosystemen dan 

een ecoloog.”

Meekoppelkansen pakken 
Pampus moet een bijdrage gaan leveren aan 
de ecologische waarde van het Markermeer. Zo 
langzamerhand ontstaat er een beeld van de 
meekoppelkansen. Maar, zo realiseert de gemeente 
zich, er moeten keuzes gemaakt worden. Er is 
simpelweg niet overal ruimte voor. Paola geeft 
een praktische tip: “Als je met veel disciplines 
samenwerkt, check dan of men elkaar goed 
begrijpt. Een econoom verstaat iets anders onder 
ecosystemen dan een ecoloog.” De toehoorders 
zitten inmiddels op het puntje van hun stoel en de 
vragen volgen elkaar in rap tempo op. Sommige 
daarvan blijven vooralsnog onbeantwoord, maar de 
behoefte aan kennisdelen is zo groot dat Paola al 
eerder de vraag kreeg om een kennisplatform op 
te stellen in samenwerking met de Vereniging van 
Nederlandse Gemeenten (VNG). Zo ver is het nog 
niet, maar in de zaal gaan al vingers omhoog voor 
eventuele samenwerking.  

Presentatie STOWA alleen op powerpoint 
Door de grote interesse en vele vragen kan 
Kees Broks van STOWA, het kenniscentrum voor 
waterschappen, alleen een sneak preview geven van 
de slides bij zijn verhaal over tools als de Stads- of 
gebiedsgenese en de Basiskaart Natuurlijk Systeem. 
Deze slides zijn terug te vinden in de presentatie van 
deze sessie die met deelnemers wordt gedeeld.   
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